



GONZÁLEZ CRISTÓBAL, Margarita; HERRERO GÓMEZ, Guillermo; LINAGE CONDE, José Antonio (coordinadors). *Sepúlveda en la historia*. Sepúlveda: Ayuntamiento, 2011. 509 pàgs. e ils. [18 x 25].

El volum recopila un conjunt format per 17 estudis sobre aquesta vila, que van des del seu origen fins al segle XX. Concepción MONTE DE LA CRUZ ha realitzat la presentació. I el pròleg ha estat redactat per José Antonio LINAGE CONDE, autor que busca l'etimologia del topònim, potser celta, del nom Sepúlveda. Destaca la *Crónica de Alfonso III* per ser la primera font escrita sobre el lloc, que feia al·lusió a una ciutat fortificada.

En el període neolític trobem habitants a les coves dels voltants. També consten algunes restes de l'època romana; la vila va ser invadida pels musulmans i després reconquerida i repoblada pels cristians. Dins del nucli urbà trobem restes i testimonis diversos, esglésies romàniques reformades i sobretot edificis dels segles XIX i XX.

S'esmenten els personatges destacats que varen néixer o viure a la població; es tracten les institucions, els costums i les festes més importants. Sabem que el millor cronista va ser Eulogio Horcajo Monte de Oria.

Per tant, es comenten temes molt diversos: les restes arqueològiques del voltants de la ciutat, el concepte de població com a nucli entorn d'una fortalesa i regit per un "Concejo de la Villa" segons decisió del rei; les propietats nobiliaries donades pel monarca i que originen les tinences i serveixen per a defensar-se contra l'amenaça musulmana; la creació d'una autonomia administrativa gràcies a la "carta foral" i a la redacció dels Furs o drets jurisdiccionals de la vila, que varen servir de pauta a altres localitats durant el segle XIII.

Consta l'arribada dels jueus, com a nous habitants que ajudaren a repoblar la zona, gràcies als privilegis atorgats a Sepúlveda; les condicions a les quals estava sotmesa la població, juntament amb les multes i penes que s'havien inclòs en els Furs.

Les seves muralles, la vida religiosa, juntament amb la guerra de les Comunitats de Castella a partir de 1520, durant el període dels Austries són altres aspectes que es descriuen a l'obra. Així com s'explica la guerra de les Comunitats de Castella, una lluita de la noblesa per imposar-se al rei.

També, hi ha estudis sobre temes de caire social: la pobresa, els camperols, els pobres mendicants i les fundacions assistencials de l'església Aquests i els assumptes d'història política i militar, com la situació de la vila durant Guerra de la Independència s'exposen en el llibre.

A més dels autors esmentats, han col·laborat a la redacció dels capítols: Andrés Díez HERRERO, Diego CONTE BRAGADO, Santiago MARTÍNEZ CABALLERO, Antonel JEPURE, Alonso ZAMORA CANELLADA, Gonzalo MARTÍNEZ Díez, Félix MARTÍNEZ LLORENTE, Javier ALVARADO PLANAS y Gonzalo OLIVA MANSO, M^a Antonia ANTORANZ ONRUBIA, José Manuel RODRÍGUEZ



MONTAÑÉS, Alfonso de CEBALLOS-ESCALERA GILA, Margarita GONZÁLEZ CRISTÓBAL, Ángel GARCÍA SANZ, Maximiliano BARRIO GOZALO, José Antonio LINAGE CONDE, Carmen MENÉNDEZ-ONRUBIA, y Ana Belén HERRERO SANZ.

IHE
(Secretaria de la revista)

Traducción de la reseña anterior:

El volumen recopila un conjunto formado por 17 estudios sobre esta villa, que van desde sus orígenes hasta el siglo XX. Concepción MONTE DE LA CRUZ ha realizado la presentación. Y el prólogo ha sido redactado por José Antonio LINAGE CONDE, autor que busca la etimología del topónimo, tal vez celta, del nombre Sepúlveda. Destaca la *Crónica de Alfonso III* por ser la primera fuente escrita sobre el citado lugar, que aludía a una ciudad fortificada.

En el periodo neolítico hallamos habitantes en las cuevas de los alrededores. También constan algunos restos de la época romana; la villa fue invadida por los musulmanes, y después reconquistada y repoblada por los cristianos. Dentro del núcleo urbano se encuentran restos y testimonios diversos: iglesias románicas reformadas y sobretodo edificios de los siglos XIX y XX.

Se mencionan los personajes destacados que habían nacido, o bien vivieron en dicha población; se tratan las instituciones, las costumbres y las fiestas más importantes. Se sabe que el mejor cronista fue Eulogio Horcajo Monte de Oria.

Por lo tanto, se comentan temas muy diversos: los restos arqueológicos de los alrededores de la ciudad, el concepto de población como núcleo creado en el interior de una fortaleza y regido por un Concejo de la Villa según decisión del rey; las propiedades nobiliarias donadas por el monarca y que originan las tenencias, además de servir como defensa contra la amenaza musulmana; la creación de una autonomía administrativa gracias a la carta foral y la redacción de unos Fueros o derechos jurisdiccionales de la villa, que sirvieron de pauta a otras localidades durante el siglo XIII.

Consta la llegada de los judíos, como nuevos habitantes que ayudaron a repoblar la zona, gracias a los privilegios otorgados a Sepúlveda; las condiciones a las que se hallaba sometida la población, junto con las multas y penas que se habían incluido en los Fueros.

Sus murallas, la vida religiosa, junto con la guerra de las Comunidades de Castilla, a partir de 1520, durante el periodo de los Austrias son otros aspectos que se hallan descritos en la obra. Así como se explica la guerra de las Comunidades de Castilla, una lucha de la nobleza para imponerse al rey.

ÍNDICE HISTÓRICO ESPAÑOL



ISSN: 0537-3522

CEHI- Universitat de Barcelona (abril 2013)

También incluye estudios sobre temas de carácter social: la pobreza, los campesinos, los pobres mendicantes y las fundaciones asistenciales de la iglesia. Estos y los asuntos de historia política y militar, como la situación de la villa durante la Guerra de la Independencia.

Además de los autores mencionados, han colaborado en la redacción de los capítulos: Andrés DÍEZ HERRERO, Diego CONTE BRAGADO, Santiago MARTÍNEZ CABALLERO, Antonel JEPURE, Alonso ZAMORA CANELLADA, Gonzalo MARTÍNEZ DÍEZ, Félix MARTÍNEZ LLORENTE, Javier ALVARADO PLANAS y Gonzalo OLIVA MANSO, M^a Antonia ANTORANZ ONRUBIA, José Manuel RODRÍGUEZ MONTAÑÉS, Alfonso de CEBALLOS-ESCALERA GILA, Margarita GONZÁLEZ CRISTÓBAL, Ángel GARCÍA SANZ, Maximiliano BARRIO GOZALO, José Antonio LINAGE CONDE, Carmen MENÉNDEZ-ONRUBIA, y Ana Belén HERRERO SANZ.

IHE
(Secretaria de la revista)